

5 年度大事紀 Major Events

日期	大事內容
1 月 ▶▶	
1/15	金仕謙園長率同仁至行政院農委會特有生物研究保育中心洽談本土保育類動物合作事宜。
1/26	獸醫室郭俊成主任赴立法院參加野生動物收容救傷體系座談會。
2 月 ▶▶	
2/6	進行高病原性禽流感防治計畫實地演練。
3 月 ▶▶	
3/5	邀集林務局、特有生物中心、科博館、臺大及NGO等各單位專家學者及夥伴，於本園召開「『夥伴連結 迎向未來』金門水獺保育座談會」，共同研商水獺保育工作進度與未來工作目標，約50人參加。
3/7	進行107年第一次動物防逃演練：演練物種「非洲區黑猩猩脫逃」，育樂組、駐警、勞安室、獸醫室、保育研究中心、動物組共同攜帶工具，於指定地點圍捕吹箭捉拿；演練結束後隨即召開會議檢討與改進研擬。
3/11	由金仕謙園長與臺大實驗林管處簽署動植物保育合作備忘錄，同時於臺灣區保育牆辦理植樹節發送苗木活動，現場活動約1,300人共襄盛舉。
3/12	本園「動物園可以增加不對外開放的時間嗎？」議題的i-Voting票選活動，投票期間自2月13日起至3月12日止，總計30,579人次投票，經統計有98%「同意」本園增加對外不開放時間。
3/18	為執行與歐洲動物園暨水族館協會-大猩猩瀕危物種保育委員會合作之個體調度計畫，本園西部低地大猩猩「寶寶」啟程至荷蘭猴山靈長類動物園 (Apenhul Primate Park) 參與繁殖配對。
3/21	河馬展示場更新工程取得內政部核發之綠建築標章，符合日常節能、二氧化碳減量、廢棄物減量、水資源指標項目。有效期限自107年3月21日至112年3月20日。
3/22	本園派連振暉獸醫等人前往陽明山國家公園平等里協助麻醉保定脫逃水牛。
3/22	本園派獸醫室陳亭余研究助理等人前往關渡協助侏儒抹香鯨救傷內視鏡檢查。
3/24	本園邀請高雄壽山動物園、六福村野生動物園等臺灣動物園暨水族館協會 (TAZA) (夥伴於行政大樓會議室參與「淺山環境議題教育工作坊」，課程內容有淺山保育議題專題演講、教案設計和討論，共計50人參加。
3/28	臺北市動物保護處來園進行動物展演查核，至非洲區、溫帶區、企鵝館、鳥園區、爬蟲館等實地查核。
3/31	花蓮林管處運送野外死亡臺灣黑熊入園進行救傷解剖。



禽流感防治計畫實地演練

Date	Content of Events
JAN ▶▶	
1/15	Director of Taipei Zoo, Mr. Jason, Shih-chien Chin and his colleagues visited the Endemic Species Research Institute under the Council of Agriculture Executive Yuan to discuss about the collaboration on local protected species.
1/26	The Chief Veterinarian, Mr. Guo, Jun-cheng, attended the wildlife rescue and rehabilitation forum held by the Legislative Yuan.
FEB ▶▶	
2/6	Drill on the prevention on highly pathogenic influenza.
MAR ▶▶	
3/5	Invited professionals and colleagues from Forestry Bureau, Endemic Species Research Institute, National Museum of Natural Science, NTU and NGO to attend the "United and face the future: Kinmen Eurasian otter conservation forum." We discussed the process of otter conservation and future goals. There were around 50 people attended.
3/7	First drill on animal escape in 2018: African chimpanzee escapes. Visitor services section, security guards, occupational health and safety unit, veterinary office, conservation, research center and animal section brought tools and assembled at the assigned point to capture. A feedback meeting was held right after the drill ended.
3/11	Director of Taipei Zoo, Mr. Jason, Shih-chien Chin signed the MOU with NTU Experimental Forest on wildlife conservation. Meanwhile, the zoo organized a sapling distribution event in front of conservation wall in Formosan Animal area on the Arbor Day. There were 1,300 people participated.
3/12	I-Voting event, Can the Taipei Zoo extend the closed time?, started on 13 th February and ended on 12 th March. There were 30,579 votes. 98% agree on our zoo extending the closed hours.
3/18	In order to conduct the project with European Association of Zoos and Aquarium: the endangered gorilla conservation committee, our gorilla "Bao Bao" travelled to Apenhul Primate Park, the Netherlands to participate in the breeding pairing.
3/21	The renovation of Hippo area obtained the green architecture badge issued by Ministry of the Interior. It qualified in saving energy, reduce the emission of Carbon dioxide, waste, and water resource. It is effective from 21 st March 2018 to 20 th March 2023.
3/22	Taipei zoo sent a group leading by veterinary Lian, Zhen-ye to Yangmingshan National Park Ping-deng village to help anesthetize the escape buffalo.
3/22	Taipei zoo sent a group leading by research assistant Chen, Ting-Yu to Guandu to help rescue and conduct endoscope on the Dwarf sperm whale (<i>Kogia sima</i>).
3/24	Taipei Zoo invited Kaohsiung Shoushan Zoo, Leofoo Village Theme Park Zoo, and TAZA to attend the lowland environmental education workshop. The workshop had lowland conservation keynote speech, teaching plan, and discussion. There were 50 participants attended.
3/28	Taipei City Animal Protection Office visited Taipei Zoo to conduct the inspection. They inspected African area, Temperate zone area, Penguin house, Bird world, and Amphibian and Reptile house.
3/31	Hualien forest district sent a wild dead Taiwan bear to Taipei Zoo for rescue anatomy.



107年動物防逃演練



左：「植樹節」前夕，由金仕謙園長及國立臺灣大學生物資源暨農學院實驗林管理處蔡明哲處長代表簽署「動植物資源合作備忘錄」
 中：大批民眾專程帶著107年度的發票前來兌換樹苗
 右：林務局「肖楠」及「臺灣野山羊」充氣偶也到場助陣

4月 ▶▶	
4/27	辦理保育醫學病理研討會，園內外共計59人參加。
4/29	本園同仁參加2018臺北市政府員工運動聯賽籃球-三對三鬥牛賽榮獲女子組亞軍。
5月 ▶▶	
5/3-6	由行政院農業委員會畜產試驗所及臺北市立動物園共同主辦「第13屆亞太地區生殖科技國際論壇」(ARBC, Asian Reproductive Biotechnology Congress)，首度於臺灣舉辦，自5月3日至6日於臺北市立動物園進行，共計13國155人參加。
5/7	由本園及莊福文教基金會附設動物園共同辦理「2018犀牛輔助繁殖技術工作坊」，邀請德國與美國專家來臺擔任授課及技術示範講座，5月7日於六福村野生動物園進行授課、動物麻醉及輔助繁殖技術操作示範，共9國77人參與。
5/28	與日本兵庫縣立人與自然博物館、日本大阪1990年國際園林綠化博覽會紀念基金會簽署「2018臺灣日本高中生生物調查體驗營合作備忘錄」。
6月 ▶▶	
6/20	進行107年第二次動物脫逃演練：演練物種「保育區馬來熊脫逃」，育樂租、駐警、勞安室、獸醫室、保育研究中心、動物組共同攜帶工具，於指定地點圍捕吹箭捉拿；演練結束後隨即召開會議檢討與改進研擬。



左上：動物園特別遵循傳統的嫁娶習俗，幫金剛猩猩「寶寶」準備了六項禮品帶去荷蘭
 右上：Lamigirls也到動物園一起歡送金剛猩猩「寶寶」
 右下：超過1萬人次的民眾，專程到非洲動物區探視「寶寶」，並填寫〈芭樂祝福卡〉
 左：金剛猩猩「寶寶」一個月檢疫期滿，就要啟程前往荷蘭



左：休園日保育員仍舊必須到動物園上班，完成動物們日常的基本照護
 右：遊客列車定期進行保養維護
 爸爸帶著小朋友到動物園參觀，順道參加動物園i Voting投票



「第13屆亞太地區生殖科技國際論壇」(ARBC, Asian Reproductive Biotechnology Congress)

APR ▶▶	
4/27	Taipei zoo organized conservation pathology seminar. There were 59 people attended.
4/29	Our zoo colleague participated in the 2018 Taipei City Government officials basketball game: 3 on 3 and won the second place in women group.
MAY ▶▶	
5/3-6	Livestock Research Institute, Council of Agriculture, Executive Yuan and Taipei Zoo co-organized the 13 th Asian Reproductive Biotechnology Congress on 3 rd to 6 th of May 2018 in Taipei zoo. It was the first time to been held in Taiwan. There were 155 participants from 13 countries.
5/7	Taipei Zoo and Chuangfoo foundation zoo co-organized 2018 Rhinoceros (<i>Rhinocerotidae</i>) assistant breeding techniques workshop, and invited German and American specialist to give lessons and tutorials. The workshop took place in Leofoo Village Theme Park Zoo on 7 th May. The workshop included animal anesthesia and assistant breeding. There were 77 participants from 9 countries.
5/28	Taipei zoo signed the 2018 Taiwan-Japan High School Students biology investing experience camp MOU with Museum of Nature and Human Activities, Hyogo and 1990 Osaka International Garden Greening Expo Foundation.
JUN ▶▶	
6/20	The second animal escape drill in 2018: drill on Sun bear in conservation zone. Visitor services section, security guards, occupational health and safety unit, veterinary office, conservation, and research center and animal section brought tools and assembled at the assigned point to capture. A feedback meeting was held right after the drill ended.



簽署「2018臺灣日本高中生生物調查體驗營合作備忘錄」

7月 >>	
7/23-27	辦理「2018 歐亞水獺保育暨再引入國際研討會」，於本園及金門兩地舉行，有國內專家學者以及來自荷蘭、波蘭、德國、新加坡等10國18位國外專家參與，共約252位與會。
8月 >>	
8/5-6	歐洲動物園暨水族館協會 (EAZA) 審查委員計三位來園作全面性入會資格審查。
8/7	經本園第334次主管會報討論，確認將於熱帶雨林室內館開幕後，亞洲熱帶雨林區及熱帶雨林室內館的中文名稱改為「熱帶雨林區Tropical Rainforest Area」及「穿山甲館(熱帶雨林館) Pangolin Dome」。
8/13	本園志願服務隊湯素月、王天佑、饒玉娟等22位夥伴，獲得臺北市政府107年度志願服務貢獻獎。
8/23	召開低病原性禽流防治專家會議，計有臺灣大學王金和教授、周崇熙教授、王儷蒨副教授，中興大學沈瑞鴻教授、張照勤教授及嘉義大學陳秋麟教授與會。
9月 >>	
9/1	本園以「動物小甜園」榮獲臺北市政府107年「田園城市建置成果競賽之公家機關組」金獎，由金仕謙園長出席「田園城市夏日園舞曲」活動代表受獎。
9/3	本園遊客服務中心哺集乳室獲臺北市政府衛生局優良哺集乳室認證(認證效期：107年9月至110年8月)。
9/4、10/14	本園劉世芬副園長、動物組陳玉燕組長等人赴農委會畜牧處研商動物展演管理辦法修正草案。
9/21	本園經歐洲動物園暨水族館協會 (European Association of Zoos and Aquaria, EAZA) 審查同意成為正式會員。
9/28	本園志願服務隊黃利男夥伴，榮獲臺北市政府107年度長青志願服務「松鶴獎」。
9/28	本園志願服務隊梁鎮菲夥伴，榮獲臺北市政府107年度長青志願服務「松柏獎」。

已經羽化的黑點大白斑蝶在蝴蝶小溫室中翩翩飛舞和吸食花蜜

JUL >>	
7/23-27	Taipei zoo organized 2018 Eurasian Otter Conservation and Introduction International Congress, held in Taipei zoo and Kinmen. There were 18 specialists from 10 countries including the Netherlands, Poland, German, Singapore, and Taiwan. There were 252 participants.
AUG >>	
8/5-6	Three committees from European Association of Zoos and Aquaria, EAZA came to visit Taipei Zoo for a comprehensive inspection on the membership qualification.
8/7	After the 334 th manager meeting, Taipei Zoo decided to rename the Asian Tropical Rainforest Area and Tropical Rainforest Area into Tropical Rainforest Area and Pangolin Dome.
8/13	22 volunteers of our zoo volunteer team, including Tang, Su-yue, Wang, tian-you, and Rao,yu-juan, won the 2018 volunteer contribution award organized by Taipei City Government.
8/23	Low pathogenic influenza prevention and specialist meeting was held. The attendees were Prof. Wang Kin-he, Prof. Chou, Chong-xi, Associate Prof. Wang, Li-qian from National Taiwan University, and Prof. Shen, Rui-hong and Prof. Chang, Zhao-qin from National Chung Hsing University and Prof. Chen Chiou-Lin from National Chiayi University.
SEP >>	
9/1	Our "The animals Sweet Garden Project" won the Golden Award of Garden City Outcome for Government sector group. Our director of the zoo, Mr. Jason, Shih-chien Chin attended and accepted the award.
9/3	The nursing room in our zoo tourist service center was qualified by Department of Health, Taipei City Government (valid date: September 2018 to August 2021).
9/4、10/14	Deputy Director, Liu, Shi-fen and Animal Section Head, Chen, Yu-yan attended the draft amendment of animal demonstration management held by Council of Agriculture, Executive Yuan.
9/21	Taipei Zoo was accepted by European Association of Zoos and Aquaria, EAZA and became an active member.
9/28	Our volunteer, Huang, Li-nan won the Songhe Award for the elder volunteers in 2018 organized by Taipei City Government.
9/28	Our volunteer, Liang, Zhen-fei won the Songbo Award for the elder volunteers in 2018 organized by Taipei City Government.

等熱帶雨林新館開幕後，大家記得要常來看我唷！
(大食蟻獸「Cortesa」)



10月 ▶▶	
10/5-7	本園與石虎保育協會合辦雲豹再引入國際研討會暨工作坊，國內外約120人與會。
10/16	本園志願服務隊葉玉梅、何秀美等9位夥伴，榮獲臺北市政府107年度優良長青志工「松青獎」。
10/22	進行107年第三次動物脫逃演練：演練物種「溫帶區美洲山獅脫逃」，育樂組、駐警、勞安室、獸醫室、保育研究中心、動物組共同攜帶工具，於指定地點圍捕吹箭捉拿；演練結束後隨即召開會議檢討與改進研擬。
10/23-26	本園主辦「2018野生動物域外保育族群管理國際研討會：域外保育計畫之整合典藏評估與計劃工作坊」，邀請國際自然保育聯盟(IUCN)保育計畫專家群授課指導，有來自國際自然保育聯盟專家群專家、菲律賓、新加坡等國內外專家學者，共計4國58位與會。
11月 ▶▶	
11/9	本園志願服務隊黎麗媛夥伴，榮獲臺北市政府107年度第22屆「優良志工」金鑽獎。
11/9	本園志願服務隊焦新強、焦文琪和鄭雪嬌夥伴，榮獲臺北市政府107年度第22屆「優良志工家庭」金鑽獎。
11/20	本園以「動物小『甜』園 - 打造無毒、健康的動物可食地景」案，榮獲臺北市政府107年創意提案競賽「創新獎」冠軍。
12月 ▶▶	
12/1	本園志願服務隊陳和平、許博隆和游伯村3位夥伴，榮獲衛生福利部107年度全國志願服務志工獎勵「銅牌獎」。
12/1	本園「卻斑行動」大隊參加由國立東華大學主辦「2018年兩棲類保育志工大會」活動(行政院農委會林務局補助)，本園「卻斑行動」大隊為2018年上傳最多資料的前5名團隊，榮獲臺灣兩棲類保育志工「地表最強團隊獎」。
12/4	由本園與臺北野生動物貿易研究委員會共同辦理「2018強化野生貿易管理研習會」，林務局、動保處、防檢局與機場海關等單位共約80人與會。
12/5	本園榮獲107年度教育部社會教育貢獻獎(團體獎)。
12/5	本園「雲端AI能源管理系統暨中央空調主機與周邊設施、照明節能績效保證專案」榮獲臺北市政府資訊局頒發107年臺北市IoT節能競賽銀獎。
12/5	本園專案技工(飼育員)陳朝輝、助理研究員高雋榮獲臺北市政府教育局107年優秀員工。
12/5	本園志願服務隊呂彩鳳、李萍苓等6位夥伴，榮獲衛生福利部107年度全國志願服務志工獎勵「金牌獎」。

OCT ▶▶	
10/5-7	Taipei Zoo and Leopard Cat Association of Taiwan co-organized the Re-international conference and workshop on introducing cloud leopard to Taiwan. There were 120 international and domestic participants.
10/16	Nine of our zoo volunteers, Ms. Ye, Yu-mei, Ms. He, Xiu-mei won the Songqing Award, for the elder volunteers in 2018 organized by Taipei City Government.
10/22	The third animal escape drill in 2018: drill on cougar in temperate zone. Visitor services section, security guards, occupational health and safety unit, veterinary office, conservation, and research center and animal section brought tools and assembled at the assigned point to capture. A feedback meeting was held right after the drill ended.
10/23-26	Taipei zoo organized 2018 International Symposium on Wildlife Ex-situ Conservation Management: the integrated archive, evaluation and plan workshops on ex-situ conservation project. The professionals from IUCN were invited to give tutorials, and other professionals from IUCN, Philippines, Singapore, and domestic specialists to attend. There were 58 participants from four countries.
NOV ▶▶	
11/9	Our zoo volunteer, Ms. Li Li-yuan was awarded the Golden Award of the 22 th Outstanding Volunteer in 2018 organized by Taipei City Government.
11/9	Our volunteers, Mr. Jiao Xin-qiang, Ms. Jiao Wen-qi, and Ms. Zheng, xue-jial were awarded the Golden Award of the 22 th Outstanding Volunteer Family in 2018 organized by Taipei City Government.
11/20	Our zoo won the champion of innovation award by the project of the Sweet Garden in the Zoo: build a non-toxic and healthy edible landscape, in the Creative Proposal Competition organized by Taipei City Government in 2018.
DEC ▶▶	
12/1	Three of our volunteers: Chen, He-ping, Hsu, Bo-long and Yu, Bo-Cun won the Bronze Award of the 2018 National Volunteer Contribution Award organized by Ministry of Health and Welfare.
12/1	Our "Removing Alien Spot-legged Tree Frog Action" team participated in the 2018 Amphibians conservation volunteers' forum held by National Dong Hwa University (subsidized by Forest Bureau). Our team was the top 5 teams that uploaded most information in 2018 and won the Best Team in amphibians conservation volunteers.
12/4	TRAFFIC East Asia - Taipei and our zoo co-organized 2018 Strengthening Wildlife trade and Management Seminar. There were around 80 participants from Forestry Bureau, Taipei City Animal Protection Office, Bureau of Animal and Plant Health Inspection and Quarantine and airport customs.
12/5	Taipei Zoo won the 2018 societal education contribution award (Group) organized by the Ministry of Education.
12/5	Our Cloud AI energy management system and central air conditioning facilities, lightning saving guarantee project won the silver prize of the 2018 IoT energy saving competition.
12/5	Our specialist (keeper), Chen, Chao-hui, and assistant researcher Gao, Juan were the 2018 outstanding employees of Department of Education, Taipei City Government.
12/5	Six of our zoo volunteers, Lu, Cai-feng, Li, Ping-ling and others were awarded with Golden Award of 2018 National Volunteer Prize organized by Ministry of Health and Welfare.

「療癒系天王」水豚君來囉！



「動物小甜園」獲臺北市政府107年「田園城市建置成果競賽之公家機關組」金獎



「動物小『甜』園-打造無毒、健康的動物可食地景」獲臺北市政府107年度創意提案競賽創新獎冠軍



107年度社會教育貢獻獎團體獎(獎座、獎狀各1)